
A Debreceni MÁY FilhaÍmónikus zenekal 1933_ban
alakulr és 1972_ben lett hiva!ísos. A Zenekar életében
három éve fordulópont kÓvetkezett be. A MÁV anyagi
gondokkal kÜszködve felvetette azt a lehetőséget, hogy
az önkormányzat vegye át a filhaÍmónikusokat. PáÍ
évig közösen finanszírozták a Zenekart, amely ma már
teljes mértékben a debreceni önkormányzathoz tartozik.
A Debreceni Filharmónikus zelekaÍ igazgatói aisztét ez
év januárjátÓl Kovács János tölti be. MáÍ 17 évesen ját_
szott a zenekalban' s amikor l977_beÍ elyégezte a ze-
neművésZeti Főiskola ütőhangszet szakát, iitlse, késóbb
timpanista szólamvezetője lett a debreceni zenekarnak'
Alapító tagja a Debreceni Ütósegyüttesnek' négy éve
pedig művészeti vezetője. A könnyű műfajokkal is kap_
csolatba került: yezette a Debreceni Dixiland Band rit_
musszekcióját, és különbÖzó sZalon- és
beatzenekarokban jítszott. Két gyermeke szintén a Zene
bűvöletében él. Felesége a pÜspökladányi zeneiskola
igazgatóhelycttese. Kovács János készségesen és derű-
sen válasZolt kérdéseinkre.

. A zenekar nemrég érkezett haza m:isfél
hónapos külföldi turnéjríníL A megyei
napilap tájékozta'tása szerint a könit
mind szakmai, mind anyagi sz€mpont_
ból nagy sikert hozott...

..._ l987_től egy bázeli menedzserirodával van kap-
csolatunk. Nagyon sok külfdldi utat szeÍYeZtek nekünk,
egészen addig, míg Trikolidis nem lett a karnagyunk.
A gördg dirigens és aZ iÍoda köZött megromlott a kap-
csolat, még azelőtt, hogy Debrecenbe keriilt volna.
Most' hogy a nyáron Trikolidis szerződése lejárt, újra
felyettem a kapcsolatot a bázeliekkel, akik július 13.
és augusztus 30. köZöÍt NémetoÍszágban, Svájcban, és
S zlovén iában szeÍy eztek a zenekarnak fellépéseket.
Feladatunk az opera_€lóadísok zenei kísérete volt' Mo-
zalt és verdi opeÍáit négy karmester dirigdta: két sváj_
ci és két olasz. Fellépéseink osztatlan silelt arattak. A
svájcia_k most máÍ Iagaszkodnak alrhoz, hogy a ZenekaÍ
Összes produkcióját bemutassuk. Nyilván mi ennek úgy
próbálunk eleget tenni, hogy a debÍeceni kötelezettsé-
geinket is teljesíteni tudjuk.

. Nem okoz nehézséget a kiiLlföldi és bel-
földi koncertek, valamint a fellépési kö-
t€lezettségek időbeli egyeztetése?

- Mindig a szabadság terhéÍe szoktunk külföldön
fellépni, illetve a téli idősza_kban, amikor a zenei élel-
ben egy kis pihenés megengedhető. Nekünk azéÍÍ is lé-
nyegesek ezek a külföldi utak' mert ilyen nehéz
gazdasági helyzetben minden lehetóSégtet me8 kell ra_
gadni, hogy művészeink anyagi helyzetén segítsünk. Ez
oda_vissza hat, hiszen ha a zenekar ta8jai Íendezett
anyagi körülmények köZött élnek' akkor nyugodt, hig-
gadt és felkészült munkával tudják biztosítani a kon-
cert_, illetve a szólista vagy kamarazenekari
fellépóseket.

. A z€nekar és a Csokonai $2ínhá2 fogp-
csolatát hogzan lehet jellenezni?

- A volt kaÍmesterünk. Karolos Trikolidis nem
akarla tudomásul venni, hogy a zenek& alapító okirata
szerint nekünk elsősorban a város zenei, illetve opeÍa-
előadásain kell fellépnünk. Ezért lomlott me8 a kap-
csolatunk a színházzal, a főiskolával és a Kodály
Kórussal. Lengyel GyÖrgy színháZi8azgatÓnak kijelen-
tette, ho8y csak havi három operaszolgálatot engedé-
lyez a zenekarnak. Ez aÍa kényszerítette a színházat,
hogy saját zenekaÍt hozzon létre. A tapasztatatok sze-
rint legalább 5_ó év sziikséges ahhoz, hogy gördüléke-
nyen menjenek le a zenet előadások. A színház
kamarazenekarában sok volt a fóiskolai hallgató, s a
sZakmai gyatorlat hiánya számtalan problémát okozott.
Tavaly decemberben megkeÍesett LengyeI GyÖrgy, s az
elképzeléseim felől érdeklődött. Akkor megállapodtunk
aZ együttműködés feltételeiben, de külÖnböző akadá-
lyok miatt a mai napig felemás helyzetben vagyunk,
mivel a színház zeneí igazqaaőja, Kocsár Balázs nem
támogatta elképzelésünket. Augusztus l5_től a színháZ
zenekali tagjai aláíÍLlk szeruődésüket' annak ellenéÍe,
hogy a DebÍeceni Filharmónikus Zenekar lát1a el az
operaelóadásokat. Mi mindenesetre nagy kedvvel dol-
gozunk' s a legtöbb pÍóbát biztosítom az előadásokhoz.
Egyíittműködési szándékunk ismert, most má/Í a színház
vezetéSén a sor, hogy eldöntse, mennyiÍe taÍt igényt a
szolgálatainkra.

. Honnan keriiLl ki a zenekar utrínpótlísa?

- Szerencsés helyzetben vagyunk, hiszen itt műkö-
dík a Liszt Felenc ZeneműYészeti Fóiskola konzerva-
tóIiuma' válogathatunk a diákok köZött. A zenekarbart
mindÖssze 1_2 hely szabadul fel évente, s í8y mindig
sikerül a legfelkésZültebb hallgatÓt alkalmaznunk. A fő-
iskoláYal idén szerződést kÖtöttiink, amely egyben aZ

oktatijsba való bekapcsolódásunkat is jelenti - a főis-
kolísok zenekari gyakorlatát segíti eló. A debreceni
konZervaÍórium szólamismereti tantáÍgy oklalásának
keretében 3. és 4. éves ha]lgatókat fogadunk a próbá-
kon (szükség szerinr felléphetnek előadásainkon is). A
haugatók részt Yesznek az adoÍt éyad pÍogÍamjából ki_
Yálasztott hangverscnyek pÍóbáin, a két intézmény kép-
viselőinek egyeztetése alapján. zenekaÍunk lépéseket
tesz a tehetséges hallgatók ösztöndíjának megáuapítá-
sfua' A konzervatórium részéről a tanáÍok személyes je-
lenlétükkeI segítik és ellenőrzik a hallgalók
tevékenységét. AZ együttmúkÖdés célja' hogy a szólam-
ismeret tantárgy oktatásánat színYonalát emeljük, a
hallgatókaí a Zenekari élet valóságával megismertessük,
valamint a debreceni szimfónikusok utánpótlási báZisát
megteÍemtsük.

. A szekciókon belül hol vannak hirínyos-
ságok?

- Főleg a vonósokkal - mint a legtÓbb szimfoni-
kus zenekarníl - vannak ulínpÓtlásgondjaink' Bérke_
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retünk nem engedi meg, hogy a hiányosságokat pótol-
juk. Szükségünk lenne még 8 10 főre ahhoz, hogy eu-
rópai színvonalú zenekari létszámunk legyen. Erről
folynat most tárgyalások a debreceni önkoÍmányzattal.

. A városon kívül hol látnak még el szol-
Ealatot?

- A hajdúsági településeken kívül a szomszédos
megyékben is sokat koncertgzünk. Májuslól havonta fl-
városi lehetőségeket is kapott a zenekat, sőt több év
után újra bekapcsolódtunk a Nemzeti Galériában taltott
,,Hangverseny _ délidóben'' című egyenes rádióközYe-
títés pÍogramjaiba. A Nemzeti Filharmónia bérletezési
rendszerét nagyon praktikusnak tartom. Ez a béÍleti
szisztéma megengedi, hogy nagy koncertjeinket elvi-
gyÜk a régió legnagyobb városaiba is. Ez gazdaságl
szempontbÓl is nagyon elónyös, mert egy_két plusZ
prÓbával ugyanolyan magas színvonalú produkciót tu-
dunk nyújtani még a kisebb településeken is. vessző-
paripám, hogy SemmiYel sem szabad keYesebbeí
adnunk vidéki konceltjcinken sem, mint a fővárosban
vagy Debreccnbcn.

o Az utazás technikai feltételei elfogadha-
tóak?

Amikor még a MÁv-é volt a zenekar, elsó osztályú
vasúti kocsiban utaztunk' Az utóbbi két évben már au-
tóbusszal ka'Zlekediink, így gyorsabb és kényelmesebb
az ntazá,s' A felszerelés szállításához jó lenne egy mik-
robusz, de ezt az anya9i helyzetünk nem teszi lehetővé.
Jelenleg teherautó szállítja a hangszereket.

. Hogyan tudnak lépést tartani a hangszer'
rirakkal és a javítási költségekkel?

- Az utóbbi hiírom évben minisztériumi límogatás
keretében a hat nagy zenekal 11 millió foÍintot kapott'
s ebből meg tudtuk oldani a teljes hangszerállomány
felújítását. JaYításra kiilÓn keretünk van, ami a pályá_

zaLí pénzzel elegendó.
. Az Íri karnesterró'l' Kollár Imréról mit

kell tudni?
.._ Karolos Trikolidis szerződése jrilius 314Í| jáÍÍ |e.

Helyére 14 pályázó jelenkezett, Yégül négyen maÍad-

tak: egy angol, egy német és két magyar. A próbave-

zénytések és beszélgetések alapján a szavazás Kollár
Imrének kedvezett. Kotlár 25 éYes, l6 éYesen keÍült a
Zeneakadémiára. Nyolc évig hegedült' nagyon jól zon_

gorázik, és oratóÍikus művekben basszus szólót énekel.

AZ ÁHv-nál Kobayashi asszisztense volt' és a Feszti-
yálzenekart többsZöÍ diÍigálta. Vezényelte többek kö-

Zött a tokiói filhaÍmón ikusokat is. Három nyelven
beszél. Bemutatkozó hangversenye szeptember 19-én
Yolt. Népszerű reperÍoáÍt Yálasztott: Muszorgszkij, Si-

belius és Brahms egy--egy művét vezén'lelte.
. Milyen tervek foglalkoztatjrík a zen'e'

kart?

- TÖbb solozatot indítoltunk el ebben az évben. A
Kossuth Lajos Tudományegyetemen népszerű dallamok
csendülnek majd fel a népek zenéjét bemuLató soroza-

tunkban' Bartók halálának 50., Liszt Ferenc szijle-
tésének 180. évfordulója alkalmából a két
zeneszerzőnek állítunk emléket. szimfonikus könnyű-
zenei és ifjúsági koncertjeinkkel pedig még tÓbb em_

beÍt szeÍetnénk becsalogatni hangversenyeinkre.
.o Torczy Péter
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